
Kako deiaio v Beograda! 
Večkrat se pritožujejo naši ljudje, da iz Beograda j 

niti na posredovanje poslancev ni rešitve. Pritožbe so j 
po ogromni večini popolnoma upravičene. Kako počasi 
in s kakšnimi ovirami se rešujejo zadeve, naj pojasnita j 
samo dva vzgledal Navedel pa bi jih iz izkušnje lahko i 
celo vrsto. 

Prvi vzgled. 
Ministrstvo financ v Beogradu izda naredbo, da se 

strgani papirnati denar v zameno pošlje v posebni od , 
delek »Uprave fondova« — sedaj: »Državna hipotekama j 
banka« — v Beogradu. Na podlagi te naredbe odpošlje ; 
tudi poštni urad Sv. Tomaž v Slov. gor. uradno, pripo
ročeno pismo s 170 dinarji na označeni naslov prve dni I 
meseca maja 1923. Človek bi mislil, ta reč bo brez vseh 
okornosti v par dneh ali vsaj tednih rešena. Toda kakšna 
zmota! Š e l e d n e 8. a p r i l a 1924 sem zamogel po 
s e d e m k r a t n i i n t e r v e n c i j i in trikratnemu pis
menemu vprašanju poštnega urada poslati označeno svo
to na omenjeni naslov. 

Ker je zadeva poučna za našo javnost, jo hočem po

drobnejše opisati! 
Poštni urad po preteku poldrugega meseca ni dobil 

svojega denarja, zato se je g. poštar obrnil na naslov 
podpisanega s prošnjo, da posredujem. Grem in prodrem 
v »Upravo fondova« v kletnih prostorih skozi sobo, kjer 
so taborili trije vojaki, kakor v kakšni kaverni, v prostore, 
kjer se naj vrši štetje in izmenjavanje, toda oddelek ni 
posloval, a niti vojaki, niti portir, niti nihče drugi ni ve . 
del, zakaj ni uredništva tam. Pridem torej drugič isto pot 
in srečno dobim ljudi na poslu. Uradnik, kateri se mi 
predstavi kot šef oddelka, pa ni imel vpisne knjige,, zato 
sva šla v arhiv. Po eni uri iskanja nismo mogli ugotoviti, 
kedaj in kje je vpisano dotično pismo od Sv. Tomaža. 
Pustil sem torej svoj naslov in izvleček iz pisma poštnega 
urada tamkaj in obljubilo se mi je, da bodo poiskali, iz
menjavo izvršili in mene obvestili. Javim to g. poštarju. 
Toda pridejo parlamentarne počitnice avgustseptember 
in jaz zastonj čakam na obvestilo, poštni urad pa na svoj 
denar! V pozni jeseni dobim drugo pismo in s tem zopet 
grem tretjič na »Upravo fondova.« Uspeh: Izvem, da so 
ta češ uredili zadevo drugače, kefti v sporazumu s finan
čnim ministrstvom so prenesli oddelek iz »Uprave fon
dova« v finančno ministrstvo ter ga podredili računs
kemu oddelku, češ: saj »Uprava fondova« s temi rečmi 
pravzaprav nima nikakega posla, kar je sicer res, a bi 
morali to vedeti in primerno ukreniti že od vsega za
četka. 

Četrta pot me vodi k šefu računskega oddelenja in 
tam izvem, da se je res ves materijal prepeljal, da pa se 
vse skupaj šele urejuje, zapisuje, kratkomalo »organizira« 
in da je za to treba časa in potrpljenja. Ali stvar bo 
»kmalu« v redu! Potolažen čakam zopet nekaj tednov. 
Pride tretje pismo od Sv. Tomaža mesca februarja letos: 
»Kljub Vašim urgencam in kljub obljubam denarja še 
ni!« 

Ves nevoljen grem petič v tej zadevi k ministru fi
nanc dr. Stojadinoviču samemu ter mu razložim ves do
sedanji pot Minister napiše na pismo iz Sv. Tomaža, da 
se zadeva mora nujno rešiti in mene obvestiti. 

Grem zopet k tajniku šefa računskega oddelka. Poje 
telefon, prideta in odideta dva uslužbenca s svojim »raz
umem«, ali ker ne morejo denarnega pisma najti, mi ob
ljubijo, da me telefonično obvestijo v parlament. Drugi 
ali tretji dan res dobim obvestilo, da se je pismo našlo, 
da se je zadeva zavlekla, ker ni bila formirana »komisi
ja« — ljubi Bog, brez komisije tam doli sploh ni nič! — 
Dalje se me obvesti, da je komisija uradno odprla pismo 
in našla 50 komadov po 1 dinar in 12 komadov po 10 di
narjev. Ker pa po naredbi komisija izmenja le enodinar
ske novčanice, druge pa Narodna banka, zato bom moral 
za pošto prevzeti jaz onih deset »kovačev« ter jih zame
njati. No, šef oddelka za izmenjavo je bil tako ljubeznjiv 
ter je poslal slugo, ki je srečno zamenjal. 

Upapoln grem drugi dan zopet v finančno ministrst
vo, da že vendar enkrat rešim to zadevo. Toda varal sem 
se! Šef oddelka za izmenjavo denarja je — obolel in za
prl akte in denar v svoj predal, ključa pa ni izročil. Rekli 
so, da naj pridem drugi dan, ker bo baje šef prišel. Šel 
sem, a šefa še ni bilo. Kregam se v oddelku, kregam se 
pri tajniku šefa računskega oddelka, kako je to mogoče, 
da se uradni akti in denar zapira in oddelek ne more 
poslovati .Prazno izgovarjenje je bilo vse, kar sem dobil 
v pojasnilo in povrh so poslali na stanovanje bolnega 
šefa, ki je potem sporočil, da čez dva dni pride. In res 
je prišel. 

Zadnja pot, ki sem jo storil, je bila dne 8. aprila t. 
1., torej ravno 11 mesecev potem, ko je poštni urad od
poslal denarno pismo. Tedaj smo napravili še posebni 
zapisnik, da je stvar izvršena in da sem jaz za pošto pre
vzel denar, ki sem ga isti dan odposlal pošti Sv. Tomaž. 

Drugi slučaj. 
Nekaj slovenskih »Rajfajzenovk« je bilo včlanjenih 

pri graškem »Verbandu«. ter so imele naložen tam svoj 
denar. Po prevratu je ministrstvo s svojimi odredbami ob 
priliki »ureditve« našega denarstva onemogočilo prenos 
teh vlog. Naši zadrugarji, posebno naš načelnik dr. Ko
rošec in tovariš Pušenjak, so imeli zadevo vedno v pre
gledu ter uporabili vsako priliko, da državno upravo spo
mnijo na obveznosti napram tem zadrugam. 

Končno se je stvar dotirala tako daleč, da je pri 
sklepanju ugovora z Avstrijo takratni minister pravde di. 
Laza Markovič dogovoril z avstrijskimi delegati zame
njavo za 100 vloženih kron bi naj dobile posojilnice 32 
jugoslovanskih. Centrale zadrug so ostro in odločno pro

testirale proti temu in pri razpravi konvencije v parla j 
mentu smo uporabili vsa sredstva, da popravimo krivico. 
Vlada je pod pritiskom izvajanj po ministru dr. Ninčiču 
dala slovesno izjavo, da bo poravnala škodo, ki nastane 
po njeni krivdi iz razlike in bi usodepolno zadela naše 
prizadete posojilnice. Določilo se je na zahtevo finanč
nega ministra, da mora vsaka posojilnica posebej doka
zati škodo in prositi ministrski svet za poravnavo te 
škode. 

Že do te izjave je bila pot težavna in nešteto kora
kov ter sklepov in zahtev in posredovanj je bilo treba, 
da je prišlo vsaj do jasne in slovesne vladine izjave. 
Za normalnega človeka bi bila s tem zadeva urejena. Ne 
tako v Beogradu! 

Vse prizadete posojilnice — nekatere sicer bolj po
časi in pozno — so napravile prošnje z zahtevanimi po
datki in dokazili, prošnje so bile pregledane in potrjene 
od okrajnih glavarstev in preko velikega župana so ro
male v notranje ministrstvo v Beogradu. In sedaj se za
čne stara pesem: kdo je nadležan? V oddelku za Slove
nijo, pri načelniku dr. Svetku, sem posredoval in izvedel, 
da so prošnje res potrjene prišle, da pa ministrstvo no
tranjih zadev s tem nima posla, zato jih je poslalo v zu
nanje ministrstvo v oddelek za izvršenje ugovorov z dru
gimi državami. Grem k šefu oddelka, g. pooblaščenemu 
ministiu dr. Rvbaru in ta mi pove, da so sicer prošnje 
prišle, da pa njegov oddelek pravzaprav s tem nima no
benega posla. Najbrž bo treba vse izročiti ministrstvu 
poljoprivrede i voda, ki se briga za kmetijske zadruge, 
in to bo moralo prinesti poseben zakonski predlog in za
htevati od parlamenta kredite. Rekel sem, da naj začasno 
ostanejo prošnje tam, da bomo vsaj vedeli, kje da so. 
Jasno je namreč, da je vlada izjavila, da hoče in bode 
plačala zadrugam, da je finančni minister takrat istočasno 
izjavil, da je treba prošnje tako in tako sestaviti in na
sloviti na ministrski svet in. da ima tudi več kot preveč 

' rez. kreditov, iz katerih bi se lahko stvar naglo in eno
stavno uredila. Tako daleč je ta druga zadeva, ki je silne 
važnosti za nekatere naše male posojinlice. Ni še pri kra
ju, ali odnehali ne bomo! 

Iz navedenih dveh slučajev vidite, kako se posluje 
in uraduje v Beogradu in kakšne muke ima poslanec, 
da kako samoumevno stvar spravi naprej. Enakih sluča
jev ima vsak poslanec celo vrsto. Razvidno pa je iz tega 

j vsega dvoje: 
1. Beograjska centralistična uprava s svojimi urad

niki, slabo organizacijo in bedastimi formalnostmi ter 
| predpisi ni zmožna in ni sposobna, da bi nas zadovoljila. 
i Zato je treba popolno decentralizajo v smislu našega 
j programa. 

2. Poslancev ne zadene nobena krivda, ako ne do
j bite rešitve svojih zadev tako hitro in tako ugodno, kakor 
| bi bilo za nas pametno in potrebno, za državo pa koristno. 

Vse izkušnje, ki jih ima slovensko ljudstvo in ki jih 
j imamo poslanci, pa določno velevajo: red, zadovoljnost 
I in napredek bo le, ako imamo popolno decentralizacijo in 
i zakonodajno samoupravo, kratkomalo: pametno, demo
! kratično urejeno državo! 

Ivan Vesenjak. 


